
سینما و تلویزیون 8
گروه سینما و تلویزیون-سی و 
هشــتمین دوره جشنواره جهانی فیلم 
فجر با یک ســال تأخیر به دلیل شیوع 
ویــروس کرونا فعالیت خــود را آغاز 
کــرد و در حالی بــه کار خود پایان داد 
که برگزاری یکی از بخش های مهم آن 
به دلیل استقبال، تا یک هفته تمدید شده 

است؛ بخش بازار فیلم.
ایــن جشــنواره امســال تجربه 
متفاوتی را پشت ســر گذاشت و به ۲ 
صورت فیزیکی و مجازی برگزار شد، 
که این شــیوه از برگزاری در بازار فیلم 
سینمای ایران کاملًا به صورت مجازی 
اعمال شــده است. امســال بیست و 
سومین دوره بازار سینمای ایران برگزار 
شد، بازاری که کاملًا به صورت مجازی 
و با استفاده از یک پلتفرم خاص که پیش 
از این برای بازار فیلم کن نیز تجربه شده 

بود، میزبان علاقه مندان بود.
گفتگویی با امیر اسفندیاری مدیر 
بخش بین الملل ســی و هشتمین دوره 
جشنواره جهانی فیلم فجر انجام شده 
تا درباره تجربه متفاوت و جدیدی که 
ســینمای ایران در سطح جهانی تجربه 

کرد سخن بگوید:
این مدیر سینمایی به بخش های 
مختلــف چگونگــی برگــزاری این 
جشــنواره، جایگاه و تأثیــر بازار فیلم 
در ســینمای ایــران و تغییراتی که طی 
دوره های گذشــته تا امروز و تجربیات 
جدید برگزاری یک بازار بین المللی به 

صورت آنلاین اشاره کرده است.
 ایــن دوره از بــازار فیلــم 
فجــر غیرحضوری و به صورت 
آنلاین برگزار می شود، این مدل 
از برگــزاری به گونــه ای اولین 
تجربه ســینمای ایران به شمار 
می رود، برگزاری بــازار فیلم و 
در کنار آن جشنواره جهانی فیلم 
فجر به صورت آنلاین چه تأثیری 

در روند آن دارد؟
در سینما ناگزیر هستیم که با تمام 
تغییرها و تحولات پیش رویم. ســال 
گذشــته برنامه ریزی کردیم تا ســی و 
هشتمین دوره جشنواره را در فروردین 
ماه سال ۱۳۹۹ برگزار کنیم حتی مهمانان 
بین المللی خود را دعوت کرده بودیم، 
فیلم ها آماده بود و قرار بود جشنواره به 
صورت فیزیکی برگزار شود. بلافاصله 
که از جشنواره فیلم برلین که بازگشتیم 
مســاله شــیوع ویروس کرونا جدی 
شــد، به همین دلیل تصمیم گرفتیم تا 
تغییراتی در زمان برگزاری جشــنواره 
داشــته باشــیم، از همین روی تصمیم 
گرفته شد تا جشنواره در تابستان برگزار 
شود که این اتفاق نیز رخ نداد و در نهایت 
مجبور شدیم تا برگزاری سی و هشتمین 
جشنواره جهانی فیلم فجر را در سال ۹۹ 
کنسل کنیم. در طول این دوران اتفاقات 
مختلفی در جشنواره های بین المللی در 

سراسر دنیا رخ داد.
برخی از جشنواره ها کنسل شد و 
برخی از جشــنواره ها نیز به ۲ صورت 
فیزیکــی و آنلاین برگزار شــد. حتی 
جشنواره فیلم کن نیز از این امر مستثنی 

نبود و سال گذشته بازار آن به صورت 
مجازی برگزار شد و این روند نیز سال 

جاری ادامه دارد. جشنواره 
فیلــم برلین هم در ابتدا به 
ما گفتند که قرار اســت 

بــازار را به صورت فیزیکی 
برگزار کننــد که در نهایت این 

جشــنواره هم به صــورت مجازی 
برگزار شــد. تاکید می کنم که بسیاری 
از جشنواره های بین المللی به صورت 
مجازی برگزار شد و تنها نمایش هایی 
را برای مخاطبــان محدودی در نظر 

گرفتند.
جشــنواره جهانی فیلم فجر باید 
با نقدهای درســتی که به آن می شود، 
رشــد کند. برخی از نقدها و سوال ها 
درباره بودجه بود، این را باید بگویم که 
بودجــه ردیف های جداگانه ای دارد و 
این امــکان وجود ندارد که بودجه ای 
که به یــک فعالیتی مثل جشــنواره 
اختصاص پیدا می کند صرف موضوع 

دیگری شودما برای برگزاری جشنواره 
در این زمــان، پلن های مختلفی را در 
نظــر گرفتیم، تا در شــرایط مختلف 
برنامه ریزی مناســبی داشته باشیم البته 
بایــد تاکید کنم که برنامه ریزی در این 
شرایط بسیار سخت بود، برنامه ریزی 

اول مــا این بود کــه مهمان خارجی به 
تعداد محدود داشته باشیم، یعنی اگر در 
سال گذشته نزدیک به ۴۰۰ نفر مهمان 
خارجی دعوت کرده بودیم، امســال 
تصمیم گرفتیم که زیر ۱۰۰ نفر مهمان 
دعوت کنیم که شــامل داوران و برخی 
از مهمانان ویژه بود تا بتوانیم جشنواره 
را به صورت محدود و فیزیکی برگزار 
کنیــم، اما کمی که جلوتر رفتیم دیدیم 
اجــرای ایــن روش هم امــکان پذیر 
نیست، بنابراین تصمیم گرفتیم تا بازار 
و داوری ها را در این دوره از جشــنواره 
به صورت مجازی برگزار کنیم و بخشی 
از آن را که شــامل اکران داخل می شود 
به صورت فیزیکی برگزار کنیم. که آن 
هم با علامت سوال های بسیاری مواجه 
بودیم که آیا وزارت بهداشــت اجازه 
برگزاری این جشنواره را می دهد و یا ما 
می توانیم آن را به صورت ایمن برگزار 
کنیم که البته شعار ما برای برگزاری این 
دوره از جشــنواره ایمن برگزار کردن 
بــود. البته پلن دیگری نیز داشــتیم که 
خوشــبختانه توانستیم همان پلن B را 
اجــرا کنیم. در حال حاضر صد در صد 
بازار و ورک شــاپ هــا و داوری ها به 

صورت مجازی برگزار می شود.
برگــزاری به صــورت آنلاین 
تجربــه جالبی بود، به عنوان مثال برای 
کارگاه های آموزشــی کــه به صورت 
آنلاین برگزار می شود، تعداد کسانی که 
ثبت نام کرده اند بیش از ۱۰ برابر کسانی 
اســت که حضوری ثبت نام می کردند. 
بنابرایــن در ایــن فضــای مجازی به 
یــک گروه گســترده تری از مخاطبان 
کارگاه های آموزشی دست پیدا کردیم.

اما در مورد بازار شــرایط به گونه 
دیگری اســت، در واقع در بازار سر و 
کارمان با خریداران و فروشندگان است، 

یعنی کسانی که به صورت حرفه ای این 
کار را دنبــال می کنند، ما باید موقعیت 
مناســبی را فراهــم می کردیم، چرا که 
در شــرایط کنونی اکران آنلاین بسیار 
ریسک پذیر است و هرکسی حاضر به 
این کار نیست، به همین دلیل با سیناندو 
وارد مذاکره شــدیم و پلتفــرم بازار را 
دریافت کردیم همان پلتفرمی که خود 
جشنواره فیلم کن نیز از آن استفاده کرده 
است،. ما در این پلتفرم فیلم های خود را 
بارگذاری کردیم و خریداران می توانند 
با آی دی های خود فیلم ها را ببینند، همه 
چیز در این پلتفرم مشخص است، یعنی 
مشخص است که چه کسی فیلم می بیند، 
فیلم در یک فضای امن پخش می شود و 
تمام نکات ایمنی تجاری در نظر گرفته 
شده است. خوشبختانه شرکت کننده ها 
از بازار استقبال کرده اند و اکثر رؤسای 
جشــنواره ها، خریداران فیلم حضور 
دارند. فکــر می کنم که حدود ۸۵ فیلم 
ایرانی در بازار حضور دارد و تنها در این 
دوره فیلم های ایرانی را در بازار عرضه 
کرده ایم. چرا کــه در پلتفرم مورد نظر 
محدودیت هایی را داشت که ما تصمیم 
گرفتیم از همین فضای محدود به معرفی 
آثار سینمای ایران بپردازیم. ضمن اینکه 
برای برگزاری فیزیکی در این شــرایط 
سعی کرده ایم که از ازدحام مخاطبان در 
پردیس چارسو، آزادی و سینمای روباز 
کانون جلوگیری شــود، تا را با رعایت 
کامل پروتکل های بهداشــتی بتوانیم 

جشنواره را برگزار کنیم.
نقدهای بسیاری به برگزاری 
جشــنواره بود که پاســخ های 
روشــنی به آن داده نشد، تا چه 
اندازه مدیران جشنواره جهانی 

فیلم فجر نسبت به نقدها گوش 
شنوا دارند؟

جشنواره جهانی فیلم فجر باید 
با نقدهای درستی که به آن می شود، 
رشد کند. برخی از نقدها و سوال ها 
درباره بودجه بود، این را باید بگویم که 
بودجه ردیف های جداگانه ای دارد و 
این امکان وجود ندارد که بودجه ای که 
به یک فعالیتی مثل جشنواره اختصاص 
پیدا می کند صرف موضوع دیگری شود. 
مساله دیگر این است که تمام کشورهای 
دنیا با این قضیه کرونا مواجه شده اند و 
اکثر کشورهای صاحب سینما سعی 
کرده اند که جشــنواره های خود 

را بــه هر نحوی برگزار کننــد، اما در 
این کشــورها از این صحبت ها نشده 
اســت، به نظر من پیش از هر چیز باید 
دید کاربرد جشنواره جهانی فیلم فجر 
چه بوده اســت، ما ۲ نوع سینما در دنیا 
داریم، یکی ســینمای مسلط و دیگری 
سینمای آلترناتیو که من معتقدم سینمای 
ایران سینمای آلترناتیو است، جایی که 
ســینمای آلترناتیو می تواند رشد کند 
در جشنواره ها است. یعنی فضایی که 
می توانــد خود را ارائه کنــد و به بازار 
دســت پیدا کند، جشــنواره های فیلم 
است و این کاری است که در جشنواره 
جهانی فیلم فجر به نحو احســن اتفاق 
افتاده است، جشنواره جهانی فیلم فجر 
دوره سی و هشــتم خود را پشت سر 
می گذارد، این جشــنواره قبلًا در کنار 
جشــنواره ملی برگزار می شد، در آن 
زمان تمام فیلمســازان بنام و شناخته 
شــده از طریق بنیاد سینمایی فارابی که 
پشتیبان جشنواره فیلم فجر بود، به دنیا 
معرفی شدند، که از آن جمله می توان به 
عباس کیارستمی، جعفر پناهی، مجید 
مجیدی، رخشــان بنی اعتماد، پوران 
درخشــنده، ابراهیم فروزش، رسول 
صدرعاملی، رضا میرکریمی، ابوالفضل 
جلیلی و … اشــاره کــرد، فیلم های 
سینمایی در جشنواره دیده شده اند و به 
جشنواره های مختلف ارائه شده است. 
بنابراین تأثیر جشنواره فیلم فجر و بازار 

آن غیرقابل انکار است.
البتــه این را بایــد بگویم که یک 
تعداد افراد هســتند که نگاهشان به هر 
موفقیت داخلی از بالا به پایین اســت و 
دســت آورده ای خودی را در مقایسه با 
خارج کوچک می بینند. در صورتی که 
پیش از این در ورایتی برای جشــنواره 
جهانی فیلم فجر نوشــته شده بود که 
اگر می خواهید فیلم هایی از کشورهای 
خاص ببینید حتماً باید به بازار جشنواره 
فیلم فجر بروید. اینها مسائلی است که 
سال ها درباره جشنواره جهانی فیلم فجر 
می گفتند، این را هم باید بگویم که سه 
سال فیاپف به جشنواره جهانی فیلم فجر 

آمد و آن را از جهات مختلف بررســی 
کرده است، ما در این مدت مشکل زمان 
برگزاری داشــتیم وگرنه سه سال پیش 
 A هم می توانستیم جزو جشنواره های
باشیم، امسال تاریخ برگزاری جشنواره 
را تغییر کرد و توانســتیم وارد ســایت 
رسمی و فهرست جشنواره های رقابتی 

و برتر فیاپف شویم.
بی شــک اگر استانداردهای لازم 
را نداشــتیم به هیچ وجــه یک ارگان 
بین المللی نمی توانست این مجوز را به 
ما بدهد، از منتقدان خواهش می کنم تا 
نقدهایشان را درباره جشنواره بگویند، 
بی شک بدون نقد نمی توان مشکلات را 
شناسایی و تغییر داد. ما برگزار کنندگان 
جشنواره هستیم و در شرایط سختی در 
حال برگزاری این جشنواره هستیم، من 
شخصاً از نقدها استقبال می کنم و سعی 
می کنیم نقص های خود را برطرف کنیم.
در دوره های قبلی زمانی که 
بازار فیلم برگزار می شد، برخی از 
کشورها تمایل به حضور در بازار 
را داشتند اما بنا به دلایلی از جمله 
مشکل صدور ویزا امکان حضور 
در بازار را نداشــتند، برگزاری 
بازار فیلــم به صورت مجازی تا 
چه اندازه این پتانسیل ها را برای 

بازار آزاد کرده است؟
بسیاری از مشکلات با برگزاری 
آنلایــن بــازار فیلم برای بســیاری از 

متقاضیــان برطرف شــده اســت که 
همانطور که اشــاره کردید می توان به 
مساله صدور ویزا اشاره کرد، چرا که ما 
با برخی از کشورها مشکل ویزا داشتیم، 
به خصوص زمانی که این جشنواره در 
فروردین ماه برگزار می شد، بلافاصله 
بعد تعطیلات نوروز باید ویزاها صادر 
می شد و زمان کمی برای این کار وجود 
داشــت. البته یکی دیگر از مشکلات 
مــا همزمانی برگزاری این جشــنواره 
بــا جشــنواره فیلم پکن و بعــد از آن 
جشنواره فیلم مسکو بود. خوشبختانه 
بخشی از مشکلات ما در این زمینه حل 
شده است، گرچه ترجیح می دادیم که 

به دلیل مطلوب بودن هوا، اگر قرار بود 
جشــنواره به صورت فیزیکی برگزار 
شود، در زمان خنک تری باشد. در حال 
حاضر با توجه به اتفاقاتی که رخ داده و 
با توجه به استقبال برای حضور در بازار 
و جشنواره، در وضعیت بسیار مطلوبی 
قــرار داریم و امیدوارم ســال آینده با 
برطرف شــدن مشکل کرونا جشنواره 
بــه صورت فیزیکی برگزار شــود، اما 
من فکر می کنم با توجه به تجربه ای که 
پیدا شده، استفاده از تجهیزات دیجیتال 
این مدل از برگزاری تبدیل به بخشی از 
جشنواره ها باشد. در حقیقت ما همیشه با 
یک انتقادی روبرو بودیم، بنیاد سینمایی 
فارابی مونوپلی پخش بین المللی داشت 
و یک عده ای می گفتند که بنیاد سینمایی 
فارابی ســلیقه خود را در ارائه فیلم ها 
اعمال می کند و نمی گذارد یک ســری 
از فیلم ها توسط خریدار خارجی دیده 
شود، به همین دلیل بازار فیلم ایجاد شد 
که فیلمســازان، پخش کنندگان و تهیه 
کنندگان به صورت مستقیم با خریداران 

روبرو شوند
پیش از این در کنار حضور 
دســت اندرکاران جشنواره های 
بین المللی، افرادی از کمپانی های 
مختلف حضور داشتند که برای 
شــرکت های خطــوط هوایــی 
کشــورهای مختلف فیلم ایرانی 
می خریدنــد کــه این بــه ایجاد 

مخاطب عمومی بین المللی برای 
ســینمای ایران کمک می کرد، در 
این دوره نیز چنین شرکت هایی 

حضور دارند؟
بله همین طور اســت، خریداران 
اصولاً طیف هــای مختلفی دارند ولی 
اکثر خریداران به دنبال این هســتند که 
کلیه حقوق یــک فیلم را بخرند و بعد 
خودشان برای بخش های مختلف آماده 
فروش کنند، ما از همین طریق بسیاری 
از فیلم های شــاخص ســینمایی مان 
در شــرکت های هوایی جهان پخش 
می شود و طبیعتاً این فعالیت نیز همچنان 

در این دوره از بازار در جریان هست.
دست آورد ســینمای ایران 
در بازار فیلم فجر چه بوده است 
و تفاوت آن با چتر سینمای ایران 
در بازارهــای بین المللی دیگر از 

جمله کن و برلین چیست؟
پیــش از هر چیــز باید بگویم که 
مــا هدفمان از تأســیس بــازار فیلم و 
چتر ســینمای ایران معرفی هرچه بهتر 
سینمای ایران در بازارهای جهانی بود 
و این ۲ در راســتای هم هستند، یعنی 
بسیاری از خریداران بین المللی به ایران 
دعوت می شــدند تا در بازار شــرکت 
کرده و آثــار ایرانی را خریداری کنند، 
بعد از آن در بازارهای بین المللی دیگر 
نیز پخش کنندگان بین المللی سینمای 
ایران را تشویق می کردیم که فیلم های 
ایرانــی را زیر چتر ســینمای ایران در 
جشنواره های بین المللی دیگر معرفی 
کننــد، در این بازارها افــراد حرفه ای 
بســیاری حضور دارند و طبیعی است 
که امکانات بیشتری برای سینمای ایران 
فراهم شــود. بنابراین این ۲ بخش در 
راستای هم قرار دارند. به خاطر همین 
وقتی بازار فیلم فجر تأسیس شد، چتر 
سینما نیز پا گرفت. تاریخچه بازار فیلم 
و تأثیرگذاری آن نشــان می دهد که این 
بازار که در ســال ۱۳۷۶ با ۵ غرفه شکل 
گرفــت. یکی از این غرفه ها برای تهیه 
کنندگان سینمای ایران بود و از آن طریق 
همه تهیه کنندگان محصولات خود را 
ارائه می کردند. در حقیقت ما همیشه با 
یک انتقادی روبرو بودیم، بنیاد سینمایی 
فارابی مونوپلی پخش بین المللی داشت 
و یک عده ای می گفتند که بنیاد سینمایی 
فارابی ســلیقه خود را در ارائه فیلم ها 
اعمال می کند و نمی گذارد یک ســری 
از فیلم ها توسط خریدار خارجی دیده 
شود، به همین دلیل بازار فیلم ایجاد شد 
که فیلمســازان، پخش کنندگان و تهیه 
کنندگان به صورت مستقیم با خریداران 
روبرو شوند، البته این را هم باید بگویم 
که در این شــرایط نیز ما به عده ای نیاز 
داشتیم که در زمینه خرید و فروش فیلم ها 
حرفه ای باشند. در نهایت باید بگویم که 
ما این امکان را بوجود آوردیم تا بگوییم 
از نظر ما همــه درها برای ارائه فیلم ها 
باز اســت و از هر فیلمی که در خارج 
از ایران موفق شــود استقبال می کنیم. 
در نهایت بایــد بگویم بازار فیلم ایران 
از ۵ غرفــه در آغاز به بیش از ۱۰۰ غرفه 
در برج میلاد رسید و ما آنقدر متقاضی 

حضور در بازار داشتیم که نمی توانستیم 
پاسخگوی آن باشیم. جالب این بود که 
کسانی که در بازار شرکت می کردند با 
هزینه خودشان حضور پیدا می کردند، 
اســتقبال بین المللی از بازار فیلم ایران 
خود پاســخگوی درصد موفقیت این 

بازار است.
اگر با بازارهای فیلم آشنایی داشته 
باشــیم می بینیم کــه تفکیک موفقیت 
فیلم هــای ایرانی در بازارهای مختلف 
سخت است، شــرکت های فروشنده 
و خریدار در بازارها شــروع به مذاکره 
می کننــد تا به نتیجه نهایی برســند به 
همین دلیل می تــوان گفت تنها با یک 
دیــدار چنین امکانی وجــود ندارد و 
معمولاً نیــاز به دیدارهــای مختلف 
احساس می شــود، بازار جهانی فیلم 
فجر و چتر سینمای ایران در برلین و کن 
کمــک می کنند که این ملاقات ها برای 
تهیه کنندگان و پخش کنندان سینمای 
ایران تسهیل شود، زمانی که یک امکانی 
فراهم می شــود که تهیه کننده و پخش 
کننده ایرانی بدون هزینه ای به راحتی با 
خریداران دیدار کند و در مورد اثر خود 
توضیح دهد، خــود بزرگترین کمک 
اســت که این مذاکرات ادامه پیدا کرده 

و نتایج خوبی را به همراه داشته باشد.
از  بســیاری  حقیقــت  در 
موفقیت های سینمای ایران از این طریق 
رخ داده است. البته این را هم باید بگویم 
کــه بعد از مدتی خریداران خارجی که 
در جشنواره هایی مختلف با چهره های 
شاخص ســینمای ایران آشنا شده اند، 
خود به دنبال آثار کارگردانان شــناخته 
شــده بین المللی سینمای ایران هستند 
که آنها را خریداری کنند، اینها اتفاقاتی 
است که بعد از شناخته شدن فیلمسازان 
رخ می دهد. در بازار فیلم ایران کاری را 
می کنیم که در هیچ بازار دیگری اتفاق 
نمی افتــد و آن نمایــش اکثر فیلم های 
ایرانی است و این یک فرصت استثنایی 
برای سینمای ایران است، که این امکان 
در بازارهای دیگر با دیدن چند نســخه 
فیلم انجام می شــود، امــا در بازار فیلم 
ایران، فیلم ها برای خریداران خارجی 
اکران می شود، بنابراین آن اتفاقی که در 
بازار فیلم ایران در بدو تولید فیلم ها رخ 
می دهد بسیار مهم است، چرا که ظرفیت 
ارائــه فیلم های ایرانی بــه خریداران 
خارجی در بازار فیلم ایران بیشتر است.
از بیــن تولیدات ســینمای 
ایــران طی ســال های گذشــته 
کدام دســته از آثار بیشتر مورد 
استقبال خریداران خارجی قرار 

گرفته است؟
بی شک سینمای اجتماعی ایران 
بیشتر مورد توجه قرار می گیرد، چرا که 
بیشتر رقابت ســینمای ایران در محتوا 
است، البته در حوزه انیمیشن ایران نیز 
اتفاقات بســیار خوبی رخ داده است، 
البته این را هم باید بگویم که ما در ایران 
فیلم اولی های بسیاری داریم که اتفاقات 
جدیدی را در سینمای ایران رقم می زند 
و بــا این آثار مخاطبان خارجی از دیدن 

فیلم های ایرانی سورپرایز می شوند.

امیر اسفندیاری از ثبت یک تجربه مجازی بین المللی سخن گفت؛

کدام فیلم های ایرانی در 
این بازار مشتری دارد؟

مدیر بخش بین الملل سی و هشتمین دوره جشنواره جهانی فیلم فجر تاکید کرد که بازار فیلم و چتر
 سینمای ایران مکمل یکدیگر بوده و نمی توان یکی را مهمتر از دیگری دانست.

گــروه ســینما و تلویزیون- 
جذابیت برخی شخصیت های کارتونی 
به این دلیل است که انیماتور ها از زندگی 
و شخصیت افراد مشهور برای طراحی 
این شخصیت های کارتونی الهام گرفته 
اند.برخی از شــخصیت های کارتونی 
می تواننــد به انــدازه ای به یاد ماندنی 
باشند، که مانند افراد واقعی در ذهن ها 
بمانند. این جذابیت به این خاطر است 
که انیماتور ها از زندگی و شــخصیت  
افراد مشهور الهام میگیرند. در این متن 
پاســخ به این سوال که شخصیت های 
کارتونــی از کدام افراد مشــهور الهام 

گرفته اند، آمده است.
علاءالدین و تام کروز

علاءالدین توســط تیم گلن کین 
طراحی شده است. در ابتدا، این قهرمان 
قرار بود سیزده ساله باشد و در ابتدا شبیه 
مایکل جی فاکس، بازیگر  بود. در طول 
تولید، تیم احســاس کرد که طراحی 
شــخصیت بیش از حد پسرانه است 
و به اندازه کافی برای مخاطب جذاب 
نیست. بنابراین شخصیت علاءالدین 
در سن ۱۸ سالگی مد نظر قرار گرفت 

و با در نظر گرفتن چهره بازیگران مانند 
تــام کروز و برخــی مدل های کلوین 

کلاین دوباره طراحی شد.
دلبر و کاترین هپبورن

علی رغم این واقعیت که دیزنی 
می خواست کارتون دیو و دلبر سبکی 
قدیمی داشته باشــد، سازندگان فیلم 
می خواســتند که دلبر شبیه زنی باشد 
که از زمان خــودش جلوتر بود. لیندا 
وولورتــون با الهــام از جنبش حقوق 
زنــان، تصمیم گرفــت از ایجاد یک 

شــاهزاده خانم دیزنی بی روح دیگر 
جلوگیری کند. او  می خواســت دلبر 
را به عنوان یک فمینیســت سرسخت 
به تصویر بکشد. وولورتون از تماشای 
اقتباس قدیمی این افسانه امتناع ورزید 
و تصمیم گرفت که شخصیت دلبر را بر 
اساس کاترین هپبورن بازیگر آمریکایی 
فیلم زنان کوچک در نقش جو مارچ را 

طراحی کند.
ســفید برفی و هدی لامار، 
مــارج چامپیــون و آدریانــا 

کاسلوتی
سفید برفی دیزنی از ۳ دختر الهام 
گرفته شد: هیدی لامار، مارج چامپیون 
و آدریانا کاسلوتی. هیدی لامار بازیگر 
اتریشی بود. مارج چامپیون یک رقاص 
مشهور بود و صدای سفید برفی صدای 

آدریانا کاسلوتی بود.
جاش ساویانو و میلهوس 

ون هوتن
چیز های مشــترک زیــادی بین 
میلهاوس  شخصیت سیمپســون ها، 

و جاش ســاویانو وجــود دارد که به 
دلیل بازی در فیلم »ســال های شگفت 
انگیز« معروف شــد. عجیب نیســت 
که میلهاوس ون هوتن را شــخصیتی 
می دانند که براســاس ساویانو ساخته 
شده است. امروزه جاش ساویانو وکیل 

آمریکایی است.
ادنا مود و ادیت هد

اعتقاد بر این است که کاراکتر ادنا 
در انیمیشن شگفت انگیز ها براساس 
ادیت هد، طراح لباس ســاخته شــده 

اســت. با این حــال، گمانه زنی هایی 
وجــود دارد که ســردبیر مجله مد و 
فشــن ووگ، آنا وینتور و بازیگر زن، 
لیندا هانت، نیز الهام بخش کاراکتر ادنا 

بوده اند.
آقای مگو و دبلیو. سی فیلدز

آقای مگو در سال ۱۹۴۹ خلق شد 
و اولین حضــور وی در کارتون کوتاه 
خرس رگتایم بود که به نویســندگی 
میلیارد کافمن ســاخته شد. کارگردان 
انیمیشــن جان هوبلی تا حدودی این 

شخصیت را بر اساس شخصیت دبلیو 
سی فیلدز کمدین معروف آمریکایی و 

هری وودروف، طراحی کرد.
کرکس های کتــاب جنگل و 

گروه راک بیتلز
کرکس هــای کتــاب جنگل بر 
اساس گروه راک بیتلز طراحی شده اند. 
می توانید همان مدل مو ها و لهجه های 
تمســخرآمیز لیورپول را تشــخیص 
دهید. همچنین قرار بود صداپیشــگی 
شخصیت ها توسط گروه انجام شود، 
اما به دلیل مشکلاتی که در برنامه آن ها 

وجود داشت، این امر محقق نشد.

گــروه ســینما و تلویزیون- 
تصویربــرداری ســریال جدید مرکز 
سیمافیلم با عنوان »طلاق« به کارگردانی 

ابوالقاسم طالبی همچنان ادامه دارد.
تاکنــون ۸۰ درصد از صحنه های 
مربوط به مجموعه تلویزیونی »طلاق« 
به کارگردانی ابوالقاســم طالبی جلوی 
دوربین رفته اســت.  سکانس هایی از 
سریال در خارج از کشور تصویربرداری 
می شود که گروه در حال بررسی برای 

نهایی کردن کشور مقصد هستند.
گروه سازنده ســریال ظرف ۱۰ 

روز گذشته سکانس های خارجی را در 
مناطق مختلف تهران از خیابان فرشته 
تا خــاوران تصویربرداری کردند و در 
روز های آتی بــرای ضبط صحنه های 
داخلی در غرب تهران مستقر می شوند. 
پیش تر گروه در حال ضبط سکانس های 
مربوط به دادگاه بودند که به اتمام رسید؛ 
بنابرایــن گزارش، برخــلاف آنچه از 
عنوان »طلاق« در ذهن متبادر می شود، 
این ســریال بــه مســائل خانوادگی 
نمی پردازد و موضوع داســتان درباره 
مســایل اجتماعی بحث برانگیز و یک 

درام سیاسی است که به مفاسد اقتصادی 
می پردازد. بر اساس داستان طرح شده 
در ســریال به زودی نام اصلی سریال 

اعلام خواهد شد.
این روز ها دکتر شاهین فرهنگ، 
مهرداد ضیایی، حمیدرضا هدایتی، فرید 
قبادی و علیرام نورایی به گروه بازیگران 
این مجموعه اضافه شدند و تدوین این 
ســریال نیز به صورت همزمان در حال 

انجام است.
از دیگــر بازیگران این ســریال 
می توان به مجید واشقانی، جعفر دهقان، 

محمدرضا رهبــری، حمید گودرزی، 
شــهرام عبدلــی، ســروش طاهری، 
امیــن زارع، بهارمحمدپــور، فاطمه 
الطافــی، مجید رحمتی، مهران مرادی، 
هدیه رضایی، بهنــاز پورفلاح، بهزاد 
اقطایی، حســن ولیخانی، حمیدرضا 
عرب ســرخی، رامیــن یحیــی زاده، 
ســیدحمید فتوحی، شــیلر کی، مینو 
شیخان، عسل غروی، علیرضا جلیلی 

و مهدی شاکریان اشاره کرد.
در فاز دوم تصویربرداری، برخی 
از عوامل پشــت دوربین تغییر کردند 

کــه از آن جمله می تــوان به منصور 
ظهوری )فیلمبردار(، فرشید کیوانمهر 
)صدابــردار(، طــراح گریــم )علی 
عارفی( اشــاره کرد؛ بنابراین گزارش، 
تصویربرداری این ســریال از سال ۹۸ 
شروع شده است و همچنان ادامه دارد. 

پیش بینی می شود تصویربرداری تا 
حدود چهار مــاه دیگر به طول 

بیانجامد.
مرکــز  در  »طــلاق« 
ســیمافیلم تهیــه و تولیــد 

می شود.

چهره شخصیت های کارتونی مشهور از چه کسانی الهام گرفته شدند؟

در بــازار فیلم ایران کاری را می کنیم که در هیچ بازار دیگری اتفاق نمی افتد و آن نمایش اکثر فیلم های 
ایرانی اســت و این یک فرصت اســتثنایی برای ســینمای ایران اســت، که این امــکان در بازارهای 
دیگر با دیدن چند نســخه فیلم انجام می شــود، اما در بازار فیلم ایران، فیلم ها برای خریداران خارجی 
اکران می شــود، بنابراین آن اتفاقی که در بازار فیلم ایران در بدو تولید فیلم ها رخ می دهد بســیار مهم 
اســت، چرا که ظرفیت ارائه فیلم های ایرانی به خریداران خارجی در بازار فیلم ایران بیشــتر اســت.

روایت ابوالقاسم طالبی از فساد اقتصادی؛

تصویربرداری »طلاق« از مرز ۸۰ درصد عبور کرد
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